

结构材料及核材料性能

## 多晶硅薄膜等离子体增强化学气相沉积低温制备工艺

邓婉婷<sup>1,2</sup>, 吴爱民<sup>1,2,\*</sup>, 张广英<sup>1,2</sup>, 秦富文<sup>1,3</sup>, 董闯<sup>1,2</sup>, 姜辛<sup>1,2,4</sup>

1 大连理工大学 三束材料改性国家重点实验室, 辽宁 大连 116024

2 大连理工大学 材料科学与工程学院, 辽宁

3 大连理工大学 物理与光电工程学院, 辽宁

4 锡根大学 材料工程研究所, 锡根 57076, 德国

收稿日期 2007-11-15 修回日期 2007-12-3 网络版发布日期: 2008-1-20

**摘要** 采用电子回旋共振等离子体增强化学气相沉积 (ECR-PECVD) 方法, 以SiH<sub>4</sub>和H<sub>2</sub>为气源, 在普通玻璃衬底上沉积多晶硅薄膜。利用XRD、Raman光谱和TEM研究了衬底温度、氢气流量和微波功率对多晶硅薄膜结构的影响。结果表明, 制得的多晶硅薄膜多以(220)取向择优生长, 少数条件下会呈现(111)择优取向。当衬底温度为300℃、H<sub>2</sub>流速为25 mL/min、微波功率为600 W时, 多晶硅薄膜结晶状态最好, 且呈最佳的(220)取向。

**关键词** [电子回旋共振等离子体增强化学气相沉积; 多晶硅薄膜; 低温生长](#)

**分类号** [TN304.8](#)

## Preparation of Polycrystalline Silicon Films by Plasma-Enhanced

DENG Wanting<sup>1,2</sup>, WU Aimin<sup>1,2,\*</sup>, ZHANG Guangying<sup>1,2</sup>, QIN Fuwen<sup>1,3</sup>, DONG Chuang<sup>1,2</sup>, JIANG Xin<sup>1,2,4</sup>

1. State Key Laboratory of Materials Modification by Laser, Ion and Electron Beams, Dalian

University of Technology, Dalian 116024, China; 2. School of Materials Science and Engineering,

Dalian University of Technology, Dalian 116024, China; 3. School of Physics and Optoelectronic

Technology, Dalian University of Technology, Dalian 116024, China;

4. Institute of Materials Engineering, Siegen University, Siegen 57076, Germany

**Abstract** Using SiH<sub>4</sub> and H<sub>2</sub> as source gases, the polycrystalline silicon thin films were prepared on glass by electron cyclotron resonance plasma enhanced chemical vapor deposition (ECR-PECVD) technique. The effects of the deposition parameters, such as the substrate temperature, the flow ratio of H<sub>2</sub> and the microwave power, were investigated by XRD, Raman spectrum and TEM. The results show that most of the poly-Si films have a (220) preferential orientation. While in some cases, (111) preferentially oriented silicon films are obtained. The films with the optimum crystal state can be deposited at substrate temperature of 300℃, hydrogen flow ratio of 25 mL/min, and microwave power of 600 W.

**Key words** [electron cyclotron resonance plasma-enhanced chemical vapor deposition](#) [polycrystalline silicon film](#) [low temperature growth](#)

DOI

### 扩展功能

#### 本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(1284KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

▶ 本刊中 包含“[电子回旋共振等离子体增强化学气相沉积; 多晶硅薄膜; 低温生长](#)”的 [相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [邓婉婷](#)

· [吴爱民](#)

· [张广英](#)

· [秦富文](#)

· [董闯](#)

